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Orbán Viktor: Ukrajna gyorsított uniós felvétele ürügy Európa háborús 

átszervezésére 
2025. május 29. – MTI, Magyar Nemzet, Hír TV, Metropol 

Keresztény kultúrát akarunk, nemzeti alapon álló iskolákat, félelem nélküli utcákat és 

városnegyedeket, büszkék akarunk lenni a nemzeteinkre, ez a patrióta terv - jelentette ki a 

magyar miniszterelnök Budapesten, a CPAC Hungary 2025 konferencián csütörtökön 

elmondott köszöntőjében. Kijelentette: békét akarunk, nem kell új keleti front, ezért nem kell 

Ukrajna európai uniós tagsága sem, Ukrajna gyorsított felvétele ugyanis alkalmas ürügy 

Európa háborús átszervezésére. Orbán Viktor a kétnapos tanácskozás nyitónapján a 

résztvevőket köszöntve azt mondta: ma sokan itt vannak Európa és Amerika legerősebb, 

patrióta, szuverenista politikai vezetői közül. Őket úgy jellemezte: a legkeményebb, a 

legelszántabb és a legtapasztaltabb vezetők, akik évtizedek óta küzdenek a nemzetközi 

politikában a hazájukért, és akiket rengeteg támadás, durvaság és lejárató kampány ért. Ők 

tudják, hogy szenvedés nélkül nincs győzelem - tette hozzá, megjegyezve, hogy az európai 

liberálisok fele ennyi támadástól is "sírva fakadnának, elszaladnának, és a progresszív 

újságírók szoknyája mögé bújnának". 

 

Orbán Viktor miniszterelnök Robert Ficóval tárgyalt 
2025. május 29. – MTI, hirado.hu, PestiSrácok.hu, Index 

Orbán Viktor miniszterelnök csütörtökön hivatalában fogadta Robert Ficót, Szlovákia 

miniszterelnökét, aki a CPAC Hungary rendezvényre érkezett Magyarországra - tájékoztatta az 

MTI-t a Miniszterelnöki Kommunikációs Főosztály. A tárgyalás legfontosabb témája 

Magyarország és Szlovákia energiabiztonságának kérdése volt. Robert Fico szlovák 

miniszterelnök korábban Magyarországgal együtt kifogásolta az Európai Bizottság tervét, 

miszerint 2027 végéig uniós szinten leállítják az orosz földgáz importját. 

 

Nacsa Lőrinc: 197 érvényes pályázatot támogat a kormány az Erősödő diaszpóra 

programban 

2025. május 29. – MTI, Demokrata, Magyar Hírlap, Hír TV, Vasárnap.hu, ma7.sk, Vajdaság 

MA 

Az 500 millió forint keretösszegű Erősödő diaszpóra programra 221 pályázat érkezett, 

amelyből 197 volt érvényes, és ezek mindegyikét támogatja a kormány - közölte a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára csütörtökön a Facebook-oldalára 

felöltött videójában. Nacsa Lőrinc azt mondta: köszönettel tartoznak a diaszpórában élő 

magyaroknak, hogy az anyaországtól több száz vagy akár több ezer kilométerre idegen nyelvi 

környezetben is mindent megtesznek azért, hogy a magyar nyelv, a magyar identitás ne vesszen 

el, hanem egyre erősebb legyen. Nem csak őrzik, de a hétvégi iskolákban, egyházi és 
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cserkészközösségekben, magyar szervezetekben zajló munkán keresztül tovább is adják a 

magyar nyelvet és kultúrát a felnövekvő generációknak - emelte ki. Hozzátette, a magyar 

kormány mindent megtesz azért, hogy ebben a nehéz, de rendkívül fontos munkában segítse 

őket, ezért hirdették meg idén is a diaszpóra magyarságának szóló felhívásukat, az Erősödő 

diaszpóra programot. "A programunknak köszönhetően a következő időszakban tehát közel 

200 olyan projekt, rendezvényprogram, fejlesztés vagy eszközbeszerzés valósul meg a magyar 

közösségeknél szerte a világon, amely a helyi magyarságot, ezáltal pedig az összmagyarságot 

erősíti" - hangsúlyozta Nacsa Lőrinc. 

 

Nacsa Lőrinc: a Fidesz-KDNP az egyetlen politikai erő, akit érdekel a külhoni 

magyarok sorsa 
2025. május 29. – Pannon RTV 

Nacsa Lőrinc a CPAC Hungary első napján Budapesten kijelentette, akik rész vesznek az 

eseményen, azok az Isten, haza, család hármasában hisznek. Fontos, hogy Magyarországnak 

legyenek olyan szövetségesei, akik azonos kérdésekben azonosan gondolkodnak, legyen az a 

háború, vagy béke kérdése, a migráció, vagy biztonság kérdése, a globalista brüsszeli érdekek, 

vagy az őshonos nemzeti kisebbségek jogainak a kérdése - emelte ki a magyar 

nemzetpolitikáért felelős államtitkár. „Mit is jelent patriótának lenni? Azt, hogy szeretjük a 

szülőföldünket, szeretjük a hazánkat, nem szeretnénk azt eladni, külföldi érdekeknek 

behódolni, és azt, hogy szeretjük a nemzetünket, és nemzetben tudunk gondolkodni. 

Magyarországon a Fidesz-KDNP az egyetlen politikai erő, aki nemzetben tud gondolkodni, akit 

érdekel a külhoni magyarok sorsa, érdekel az, hogy a szülőföldön való boldogulást segítse. Jó 

olyan emberekkel találkozni, akik hasonlóan gondolkoznak” - mondta Nacsa Lőrinc. 

        
Elárasztotta a víz a parajdi sóbánya Telegdy-részét is, menthetetlennek tűnik a 

turisztikai övezet   
2025. május 29. - Krónika, Székelyhon, Maszol  

Elöntötte a bezúduló víz a parajdi sóbánya Telegdy-részét is, az utolsó területet, amelynek 

megmentésében még bíztak Parajdon – nyilatkozta csütörtökön a székelyföldi település 

polgármestere. A Hargita megyei önkormányzat elnöke geológusokra hivatkozva azt állítja, 

még megmenthető a bánya. Közben spontán tüntetés robbant ki a Salrom bányavállalat parajdi 

kirendeltsége előtt a sóbánya kilátástalan helyzete miatt. Nyágrus László, Parajd polgármestere 

csütörtökön a Székelyhonnak elmondta, hogy elöntötte a víz a sóbánya Telegdy-részét is, az 

utolsó területet, amelynek a megmentésében még bíztak a településen. Mindez amiatt 

következhetett be, hogy átszakadt a napokban felépített gát a nagy nyomás alatt. Az elöljáró 

szerint a bányászok próbálják kimenekíteni a gépeket a bányából, és kimenekülni, mert már 

nem lehet megakadályozni, hogy a turisztikai részleget is elárassza a Korond-patak bezúduló 

vize. 
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Kelemen Hunor: A legfontosabb a parajdi emberek biztonsága 
2025. május 29. - Maszol 

Az elmúlt napokban súlyos természeti katasztrófa történt Parajdon: a Parajdi sóbányát 

elárasztotta a víz, a károk felmérhetetlenek. A helyreállítás első lépései már megtörténtek – 

erről számolt be Kelemen Hunor RMDSZ elnök, hangsúlyozva: folyamatosan egyeztet a 

kormánytagokkal és a magyar kormány képviselőivel is. „Rendszeresen és folyamatosan 

egyeztettem kollégáimmal, akik a kormányban dolgoznak, Tánczos Barnával, Cseke Attilával, 

a gazdasági miniszterrel és más kollégákkal, valamint a magyar kormány képviselőivel.” 

Tánczos Barna és a gazdasági miniszter közösen dolgozták ki azt a határozatot, amely lehetővé 

teszi a helyreállítást, amint az áradás megszűnik. „A legfontosabb az, hogy a parajdi 

embereknek a biztonságát, a családoknak a jövőjét garantálni lehessen, hogy a munkahelyek 

megmaradjanak, hogy a turizmus működjön, hisz a parajdi embereknek ez a jelene, és erre 

építették a jövőt” - hangsúlyozza a szövetségi elnök. Ezért arra kérte a kormányzati, parlamenti 

és önkormányzati kollégáit, hogy legyenek jelen a közösségben, hallgassák meg az embereket, 

és biztosítsák őket támogatásukról. „Minden eszközünket arra fogjuk használni, hogy ezt az 

okozott kárt helyreállítsuk, és visszaadjuk Parajdnak a reményt és a jövőt. Senki sem maradhat 

magára.” - tette hozzá. 

 

Falugyűlés Parajdon: a román és a magyar kormány is ígért segítséget – 

válaszokat várnak a helybeliek 
2025. május 29. - Maszol, Székelyhon  

A román és a magyar kormány próbál segíteni, hogy megmentsék a parajdi sóbányát, és 

segítsék a katasztrófa következményei által sújtott helyieket, tájékoztatta a parajdi 

kultúrotthonban összegyűlteket Antal Lóránt, az RMDSZ szenátora. Hangsúlyozta, meg kell 

várni, hogy elálljon az eső és visszaessen Korond-patakának hozama, hogy elvégezhessék a 

felméréseket, a számításokat. A gazdasági miniszter bekérette a dokumentumot a sóvállalattól, 

jövő héten a kormány elé terjesztik a határozatot, hogy a kármentéshez, a helyreállításhoz 

szükséges forrásokat előteremtsék. Ugyanakkor a vízügyi vállalattól is bekérték a Korond-

patak szabályozására már néhány évvel ezelőtt elkészült tervet, a költségeket újraszámíttatják, 

és a kormányhatározatban ez az összeg is megjelenik, részletezte Antal Lóránt. Hozzátette, ez 

nem azt jelenti, hogy a napokban elkezdődhet a konkrét munka a bánya területén. Amikor 

csökken a patak hozama, a szakmai becsléseket, felméréseket kell elkészíteni. A prefektúra 

kihirdette a szükségállapotot, ez biztosítja a jogi keretet arra, hogy gyors megoldásokat 

találjanak, mondta a szenátor.  

 

Humanitárius segélyszállítmányt és mentőcsapatot indított Erdélybe a Magyar 

Református Szeretetszolgálat 
2025. május 29. – MTI, hirado.hu ,Vasárnap.hu, maszol.ro 

Két tonna humanitárius segélyszállítmánnyal és vízszivattyúkkal indult útnak a Magyar 

Református Szeretetszolgálat (MRSZ) csapata csütörtökön a romániai Kovászna megyében 
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található Nagyborosnyóra, hogy az árvíz elleni védekezésben segítsék a határon túli közösséget, 

és támogassák a kitelepített családok élelmezését. A Magyar Református Szeretetszolgálat 

csütörtöki közleménye szerint az önkéntes csapatot követi az MRSZ Kutató-Mentőcsapata is, 

akik felszerelésükkel szakmai segítséget nyújthatnak a mentésben és kárenyhítésben egyaránt. 

Az erdélyi árvíz érintettjei számára adománygyűjtést is hirdetett a szeretetszolgálat - tették 

hozzá. Mint az összegzésben felidézik, a heves esőzések és áradások miatt hetek óta súlyos 

árvízveszély fenyegeti Erdélyt. A parajdi sóbánya jelentős része megtelt vízzel, azóta pedig a 

környék települései is veszélybe kerültek a hatalmas vízmennyiség miatt. Kiemelték: az MRSZ 

napok óta kapcsolatban áll az Erdélyi Református Egyházkerülettel, hogy szükség esetén 

azonnal indulni tudjon segélyszállítmányaival és önkéntes csapatával a szervezet. 

 

Nagyszalonta Parajd mellé áll 
2025. május 29. - Krónika, Székelyhon  

A parajdiak megsegítésére indított gyűjtést Török László, Nagyszalonta polgármestere. 

,,Aggodalommal és együttérzéssel figyeljük a híreket, mely szerint a parajdi történések egy 

egész közösség életét megpecsételhetik! Úgy érezzük, nem maradhatunk tétlenek, hogy szükség 

van arra, hogy székely testvéreink érezzék Arany népe velük van!” – áll Török László, 

Nagyszalonta polgármesterének szerkesztőségünkbe eljuttatott közleményében. A partiumi 

város vezetője adománygyűjtést kezdeményezett a székelyföldi település megsegítésére. Az 

RMDSZ-es elöljáró szerint nehéz időket él a világ, mindenütt sok a gond, mégis arra sarkalják 

Nagyszalontát, hogy a lakosság fogjon össze, és támogassák anyagilag Parajdot. 

 

Áradások Kovászna megyében: van, ahol kritikus a helyzet; közel 300 ember 

kényszerült elhagyni otthonát  
2025. május 29. - Krónika, Maszol 

Az elmúlt napok heves esőzései nyomán még mindig óriási gondokat okoznak az árvizek 

Kovászna megyében, sokak voltak kénytelenek elhagyni otthonaikat, és van, ahol még mindig 

kritikus a helyzet. De küzdelem nem lankad: a tűzoltók éjszaka is harcoltak a víz ellen. Tamás 

Sándor, a Kovászna megyei önkormányzat elnöke által a Facebook közösségi portálon közzétett 

csütörtök reggeli mérlege szerint Orbaiszéken kritikus a helyzet! Nagyborosnyón körülbelül 50 

lakóházat öntött el a víz, a Zágon-patak vízszintje csökkenőben van, azonban a víz továbbra is 

átfolyik a gáton. Az éjszaka folyamán 15 embert és 2 háziállatot kellett kitelepíteni az elárasztott 

otthonokból. Pákéban egy elárasztott lakóházból szivattyúzták ki a vizet az éjszaka során. A 

tűzoltók munkáját Barátos község önkormányzatának munkatársai segítették markológéppel. 

Kökösbácstelek és Márkosrét esetében 280 személyt telepítettek ki vagy önként hagyták el 

otthonaikat az éjszaka folyamán.   

 

A jövő évi anyaországi választásokon való részvételre buzdít az MPE   
2025. május 29., Székelyhon  

Az MPE kitart a Fidesz-KDNP és Orbán Viktor mellett és arra buzdítja a magyarokat, hogy a 

jövő évi magyarországi választásokon szavazataikkal segítsék győzelemhez a nemzeti 
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kormányt. A tavalyi önkormányzati, európai parlamenti, parlamenti és a nemrég lejárt 

elnökválasztás után már a jövő évi anyaországi választásokra gondolva tartott sajtótájékoztatót 

a párt sepsiszentgyörgyi székhelyén a Magyar Polgári Erő párt ügyvivő elnöke, Kulcsár Terza 

József. Mint mondta, az erdélyi magyarság értékalapú döntést hozott, megértette azt, hogy ha 

George Simion nyert volna, a demokrácia eszközeivel nem harcolhattunk volna tovább a 

jogainkért. „Tekintettel arra, hogy a magyarság által korábban támogatott elnökök, Emil 

Constantinescu, Traian Băsescu és Klaus Iohannis mind csalódást jelentettek közösségünknek, 

nem túl nagy elvárásokkal az első körben az MPE arra biztatta tagságát, hogy belátása szerint 

szavazzon, a másodikban pedig arra, hogy Nicușor Dant támogassa, mert talán vele 

párbeszédet lehet majd folytatni. Azt kell keresni, hogy a jelenlegi államelnök foglalkozzon a 

magyar üggyel” – mondta Kulcsár Terza József, aki rosszallóan vette tudomásul, hogy 

beiktatásának napján tartott beszédében az új elnök egyetlen egy szót sem ejtett a magyarságról 

vagy más kisebbségről.  

 

Elkezdődhet a Minerva Kulturális Központ építése Kolozsváron 
2025. május 29. – MTI, Krónika, maszol.ro, Transtelex 

Több éves pereskedés után elkezdődhet jövő héten a Minerva Kulturális Központ építése 

Kolozsvár belvárosában, a kortárs művészeti és oktatási tér a magyar kormány támogatásával 

valósul meg - jelentették be a kezdeményezők csütörtökön Kolozsváron. A helyszínen tartott 

sajtótájékoztatón a beruházást megvalósító Iskola Alapítvány elnöke, Nagy Zoltán a belvárosi 

telekért a román állammal több mint tíz évig pereskedő Minerva Egyesület elnökével, Tibori 

Szabó Zoltánnal közösen számolt be a tervekről. Nagy Zoltán elmondta: évtizedes álom valósul 

meg azáltal, hogy lerakhatják az új magyar kulturális intézmény alapjait és megvalósulhat a 

beruházás. Az épülő ingatlan összterülete bruttó 3100 négyzetméter, becsült költségvetése 3,3 

milliárd forint, amit a magyar kormány biztosít. Várhatóan 2027 végére készül el. 

 

Marosvásárhelyi katolikus iskola: felcsillant egy reménysugár az önállósodásra 
2025. május 29. - Maszol, Székelyhon  

A 2025–2026-os tanévtől önállósulhat a római katolikus állami iskola, amennyiben a 

Tanügyminisztérium is jóváhagyja a Gyulafehérvári Római Katolikus Érsekség kérését. A 

marosvásárhelyi Városi Tanács csütörtöki ülésén – mindössze egy tartózkodás mellett – elvi 

beleegyezését adta, hogy az egyház a Tanügyminisztériumhoz továbbítsa igényét. Ez ugyan még 

nem jelenti a végső döntést, de kulcsfontosságú lépés az iskola létrehozása felé. A tervek szerint 

az új intézmény a Római Katolikus Líceum nevet viselné, és elemi, gimnáziumi, valamint 

líceumi szinteken biztosítana magyar nyelvű római katolikus oktatást. Az iskola működéséhez 

az egyház tulajdonában lévő ingatlanokat vennének igénybe: a Klastrom (Mihai Viteazul) utca 

15., illetve a Rózsák tere 61. szám alatti épületeket – áll a testület elé terjesztett kérésben. A 

szavazást követően Kovács Mihály Levente köszönetet mondott a tanácsosoknak, amiért 

támogatják azt a jogos törekvést, hogy önálló intézményként működhessen a katolikus iskola. 

A tanintézményt 2022-ben a Bolyai Farkas Elméleti Líceumba tagolták, miután a bíróság 

érvénytelenítette a tanintézetet létrehozó miniszteri rendeletet. 
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Hamarosan működhet az új óvoda Püspökiben 
2025. május 29. - Erdon.ro 

A Nagyváradi Helyi Tanács május 28-i, csütörtöki ülésén elfogadta azt, hogy a város három 

évre érvényes haszonbérleti szerződést kössön a református püspökséggel a Biharpüspökiben 

félépült új épületre, melyben óvoda fog működni. Az épület idén tavasszal készült el, az óvodát 

április elején avatták fel többek között a finanszírozó magyar kormány képviselőjének, Nacsa 

Lőrinc nemzetpolitikáért felelős államtitkárnak és Florin Birta nagyváradi polgármesternek a 

jelenlétében. Az óvoda a felszereléssel együtt mintegy egymillió euróba került és száz gyermek 

oktatására, nevelésére teremt korszerű és megfelelő környezetet. Szabó József, a nagyváradi 

helyi képviselő-testület RMDSZ-frakciójának vezetője a csütörtöki tanácsi döntést követően 

elmondta, a politikum és az egyházak példás együttműködésének kézzel fogható bizonyítéka az 

újabb óvoda, amely a Lorántffy Zsuzsanna Református Gimnázium égisze alatt, annak egyik 

alegységeként üzemelhet ezután.  

        
Mondd, te hogyan választanál? 
2025. május 29. – Kolek Zsolt – ma7.sk  

Megszokhattuk, hogy a szlovákiai politikában időről időre napirendre kerül a választási törvény 

módosítása. Robert Fico kormányfő ezúttal a költségvetési konszolidációval, vagyis a 

takarékoskodással indokolta legújabb reformjavaslatát. Kormányzati nadrágszíjhúzás idején a 

politika előszeretettel él azzal az üzenettel, hogy magán kezdi a takarékoskodást. Mivel a 

választók jelentős részét sajnálatos módon nem kell túl sokat győzködni arról, hogy a 

parlamenti politizálás úri huncutság, jó eséllyel népszerű üzenet, hogy harmadával kevesebb 

képviselő nyomkodja a szavazógombokat a pozsonyi törvényhozásban. Ugyanebben a választói 

körben az egymással veszekedő pártok is csupán felesleges kellékei a rendszernek, vagyis 

igencsak üdvös, ha kevesebb párt jut a parlamentbe, vagy kap pénzt a működésére. Robert Fico 

múlt heti felvetését, miszerint a költségvetési megszorításokra hivatkozva a parlamenti 

képviselők számát 150-ről 100-ra csökkentené, illetve a bejutási küszöböt ötről hét százalékra 

emelné, érdemes a fenti kontextusban értelmezni. 

 

Reneszánsz kúria, reneszánsz büszt? – a Magyar Szövetség is megszólalt a 

Machala-ügyben 
2025. május 29. – felvidek.ma  

Szlovák sajtóhírek szerint Lukáš Machala, a kulturális minisztérium szolgálati hivatalának 

főtitkára ma rohamrendőrök kíséretében távozott a lőcsei Szepesi Múzeum gyűjteményének 

egyik fontos darabjával, egy 15. századi márványszoborral. A reneszánsz műalkotásról a 

művészettörténészek úgy vélik, maga Donatello készítette. A történet széles visszhangot váltott 

ki Szlovákiában, és a Magyar Szövetség is határozott hangvételű közleményben reagált a 

történtekre. Az ügy kapcsán a Magyar Szövetség is megszólalt: Facebook-oldalán éles hangú 

bejegyzésben ítélte el a történteket. Mint írták: „Nem véletlenül kaptuk fel a fejünket a teljesen 
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hihetetlen hírre, miszerint a kultuszminisztérium tisztviselője, Lukáš Machala a lőcsei Szepesi 

Múzeumból egyszerűen elvitt egy 15. századból származó márványszobrot.” A párt képviselői 

szerint az eset jól mutatja, milyen veszélyekkel járna a kulturális intézmények átszervezése, 

különösen a kisebbségi kultúrára nézve. „Már hónapokkal ezelőtt elmondtuk, hogy milyen 

veszélyekkel járna, ha a jelenlegi vezetés átszervezné a múzeumokat” 

 

Erika Danková Darániovát bízták meg a Betléri Múzeum vezetésével 
2025. május 29. – Új Szó  

Erika Danková Darániovát bízták meg a Szlovák Nemzeti Múzeum (SNM) – Betléri Múzeum 

vezetésével – tájékoztatott Zuzana Vášáryová, az SNM kommunikációs osztályának vezetője. 

Danková Darániová korábban a Betléri Múzeum igazgatóhelyetteseként dolgozott. A múzeum 

vezetésével az előző megbízott igazgató, Andrea Predajňová távozása után bízták meg. 

Predajňová 2024 novembere óta vezette a Betléri Múzeumoz, május elején pedig az SNM 

vezérigazgatójává nevezték ki. 

    
A VMSZ és az MNT küldöttsége is részt vesz a CPAC Hungaryn 
2025. május 29. – Pannon RTV 

Dr. Pásztor Bálint, a Vajdasági Magyar Szövetség elnöke a CPAC Hungaryn kiemelte, Orbán 

Viktor világviszonylatban is a patrióták egyik legnagyobb vezetője, és emiatt is nagy 

jelentőséggel bír a magyar kormány és a VMSZ közötti jó kapcsolat. A CPAC Hungaryn való 

részvétel lehetőséget ad arra, hogy megerősödjenek azok a kapcsolatok, amelyek a vajdasági 

magyar közösség támogatásához, felismerhetőségéhez és érvényesüléséhez is hozzájárulnak - 

emelte ki Dr. Pásztor Bálint az esemény kapcsán. A VMSZ elnöke hangsúlyozta, egyértelművé 

vált, hogy két irány van a világban, a patrióta erők, akik nemzetben gondolkodnak és a 

liberálisok, akik a migrációban és a hagyományos értékek lebontásában gondolkodnak. „Orbán 

Viktor a patrióták egyik vezetője világviszonylatban is és európai viszonylatban szintén. Éppen 

ezért fontos, hogy ilyen viszonyban van a VMSZ-szel a magyar kormány is, illetve a Fidesz. 

Ezért fontos, hogy például egy héttel ezelőtt találkozhattunk, amikor világosan elmondta 

Magyarország miniszterelnöke, hogy nem jön úgy Belgrádba hivatalos tárgyalásokra, hogy 

előtte a VMSZ vezetőjével ne találkozzon, és a vajdasági magyar közösség szempontjai ne 

legyenek elsődleges helyen a szerb-magyar viszonyok építésének folyamatában. Ezért vagyunk 

most is jelen egy 15 fős VMSZ-es delegációval itt, a CPAC-en” - fogalmazott dr. Pásztor Bálint. 

 

Bemutatták a falusi női vállalkozások fejlesztését célzó 2025-ös programot 

2025. május 29. – Pannon RTV 

Nyílt napot tartott a PANONREG Regionális Fejlesztési Ügynökség Topolyán, ahol a mikro-, 

kis- és középvállalkozók ismerhették meg a Szerbiai Fejlesztési Alap és a Gazdasági 

Minisztérium által támogatott programokat. Az esemény középpontjában a női vállalkozások 

álltak. Bemutatták a falusi női vállalkozások fejlesztését célzó 2025-ös programot, valamint 

azokat az ingyenes szolgáltatásokat, amelyek a kezdő vállalkozók sikeres elindítását segítik. A 
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kishegyesi Bakos Dorisz külföldpárti létére másfél évvel ezelőtt költözött haza 

Magyarországról, és arra az elhatározásra jutott, hogy fiatalként mégiscsak érdemes lehet 

itthon egyéni vállalkozást indítania. 

 

A legjobbak között a tartományban 
2025. május 29. – Magyar Szó 

A topolyai Kodály Zoltán Magyar Művelődési Központ gyermek- és felnőtt népzenei csoportjai 

és néptáncegyüttesei minden évben részt vesznek a községi és körzeti szemlén, amelyről 

rendszeresen továbbjutnak a tartományi szemlére. A gyermekcsoportok számára május elején 

tartották meg a községi-körzeti szemlét a topolyai Művelődési Házban, ahol a központból 

fellépett a Kis Szederinda és a Szederinda tánccsoportok, a Kisvirgonc táncegyüttes, a Cinegék 

citerazenekar, a Kisvirgonc és a Kis Szederinda énekcsoportok. A Gyermektáncegyüttesek 

Tartományi Szemléjére, amit május 25-én Bácspetrőcön tartottak meg, a Kis Szederinda és a 

Kisvirgonc táncegyüttesek jutottak tovább és szerepeltek sikeresen. A Kisvirgonc táncegyüttes 

aranyoklevélben részesült, művészeti vezetői Kisimre Árpád és Kisimre Szerda Anna, a Kis 

Szederinda tánccsoport pedig bronzoklevélben részesült, művészeti vezetői Kovács Hanna és 

Kisimre Szerda Anna. 

 

Továbbadni az örökséget 
2025. május 29. – Magyar Szó 

A hétvégén rendezték meg Palicson a Vigadó teraszán a 11. Folk Music Festet, amelyen 

elsősorban vajdasági zenekarok vettek részt, ugyanakkor magyarországi előadók is érkeztek. A 

rendezvény két napja alatt a figyelem fókuszában a különböző tájegységek magyar népzenéje 

állt, de az érdeklődők a bunyevác tamburás muzsika szépségeibe is belehallgathattak, 

ugyanakkor a cigány népzene alkotásai, dallamai is felcsendültek. A Folk Music Fest 

szombaton a délután kezdődött meg, viszont a hűvös idő miatt viszonylag kevesen látogattak 

ki a Palicsi-tó partján lévő Vigadóhoz. A legkitartóbbakat és a legelszántabbakat azonban az 

idő sem riasztotta el, és fergeteges hangulatot varázsoltak a szecessziós miliőbe. Az est 

táncházzal zárult, amely felmelegíthette a hűvösben megmerevedett végtagokat. 

       
Emelhetik a férfiak külföldre utazásának alsó korhatárát Ukrajnában 
2025. május 29. – Kárpátalja.ma 

Ukrajnában felvetődött annak lehetősége, hogy megemelik a férfiak külföldre utazásának alsó 

korhatárát – 23 vagy akár 24 évre. Erről Fegyir Veniszlavszkij, a Nép Szolgája párt parlamenti 

képviselője és a nemzetbiztonsági bizottság tagja számolt be sajtótájékoztatón, az Interfax 

Ukrajina hírügynökség tudósítása szerint. A képviselő elmondása alapján jelenleg konzultációk 

zajlanak a Legfelsőbb Tanács különböző frakciói között, és előzetes politikai egyetértés 

körvonalazódik a javasolt változtatásokról. Az intézkedés célja, hogy megőrizzék a kapcsolatot 

az ukrán fiatalokkal, valamint csökkentsék azon esetek számát, amikor a 18. életévüket 

betöltött fiatal férfiak külföldre távoznak, és később nem térnek vissza hazájukba. – Egyfajta 
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konszenzus alakult ki arról, hogy nem szabad elveszítenünk a fiatal generációt, amely külföldre 

távozik, és a hadiállapot miatt nem tud visszatérni. A 18 és 60 év közötti férfiakat ugyanis 

jelenleg korlátozások illetik – fejtette ki Veniszlavszkij. 

 

Szívverés a magasban - kiállítás a Rákóczi főiskolán 
2025. május 29. – Karpat.in.ua 

Berecz András Kossuth-díjas előadóművész a Kárpát-medence harangjainak és a magyarság 

történelmének sokszínű világába hívja azokat a látogatókat aki az elkövetkező egy hónapban 

megtekintik a Szívverés a magasban elnevezésű fotókiállítását, ami a II. Rákóczi Ferenc 

Kárpátaljai Magyar Főiskola udvarán került bemutatásra az elmúlt nap folyamán. A kiállítás 

megnyitó része a Pro Cultura Subcarpathica civil szervezet a nemzeti összetartozás napját 

méltató programsorozatának. 

 

Idényzáró foglalkozás a Nagyberegi Tájházban 
2025. május 29. – Karpat.in.ua 

Május 28-án a tavaszi évad zárásaként ismét benépesült a Nagyberegi Tájház, ahol a Pro 

Cultura Subcarpathica civil szervezet pünkösdi ünnepkörhöz kapcsolódó programot szervezett 

a környékbeli iskolások számára. Az évadzáró eseményen Beregszászból és Mezőkaszonyból 

érkezett diákok vettek részt, akik tartalmas és élményekben gazdag nap során kapcsolódhattak 

ki a tanév hajrájában. A diákokat és kísérő tanárokat Gál Adél, a Nagyberegi Tájház 

programfelelőse köszöntötte. Örömét fejezte ki a sok résztvevő miatt, és hangsúlyozta a 

közösségépítés fontosságát: „Jó népes csapat gyűlt össze, több helyről érkeztetek, több 

iskolából és több osztályból […], majd az együtt játszással és együtt alkotással 

összekovácsolódtok egy picit.” 

 

245 éves a kórógyi iskola – több mint történelem 
2025. május 29. – Képes Újság 

A Kórógyi Általános Iskola megalakulása óta 245 év telt el. Ezt ünnepelték meg múlt pénteken. 

A szlavóniai magyar intézmény ennyi időn keresztül meg tudott maradni magyar 

tanintézménynek, és továbbra is várja a diákokat. Egy kisebbségi iskola fennmaradása 

önmagában is jelentős – de ha 245 éven át, háborúk, rendszerváltások, demográfiai változások 

és identitásválságok közepette is meg tudja őrizni értékeit, akkor az már nem csupán 

történelem, hanem élő bizonyítéka a közösség kitartásának, hitének és jövőbe vetett 

bizalmának. A Kórógyi Általános Iskola jubileuma nem csak egy szám – ez egy közös győzelem. 

A magyar nyelv, a kultúra, a nemzeti identitás és az összetartozás győzelme egy olyan 

térségben, ahol minden újabb generáció megszületése egyfajta csendes ellenállás a 

beolvadással szemben. Ez az iskola nemcsak tanította, hanem őrizte is a nyelvet, a hagyományt, 

a gyökereket – és tette mindezt úgy, hogy közben a jövő felé is nyitott maradt. 
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A hagyomány éltetői – Gyermekfesztivál Kórógyon 
2025. május 29. – Képes Újság 

Kórógyon idén is méltóképpen ünnepelték meg a Tordincei járás napját: a helyi Magyar 

Hagyományőrző Egyesület immár kilencedik alkalommal szervezte meg a Gyermekdal- és 

Táncfesztivált, amely közel 200 kiskorú részvételével zajlott. A rendezvény nemcsak a 

gyermekek tehetségének, hanem a magyar és horvát kulturális összefonódásnak az ünnepe is 

volt. A rendezvény az egyik szép példája annak, hogyan öröklődhet tovább a népi kultúra és a 

közösségi szellem a legfiatalabb generációkra is. A program célja évről évre ugyanaz: 

lehetőséget adni a gyerekeknek, hogy megmutassák, mit tanultak, és hogy büszkén képviseljék 

saját hagyományaikat. 

 

Hét iskola anyanyelvápolói a Merki Szemlén 
2025. május 29. – Képes Újság 

A Horvátországi Magyar Pedagógusok Fóruma szervezésében kedden került sor a Merki Ferenc 

Anyanyelvápoló Szemlére. Az idei eseménynek a Kopácsi Tangazdaság és Ifjúsági Központ 

adott otthont. Merki Ferenc, a „tanító bácsi”, az iskolaigazgató, valamint a Horvátországi 

Magyarok Szövetséyíge egykori elnöke 1967-ben már tanügyi tanácsosként kezdte meg az ún. 

anyanyelvápolás iskolai szervezését Horvátország-szerte. Külön figyelmet fordított a 

szórványban élő magyar közösségekre. Az idei anyanyelvápoló szemlére kedden került sor a 

kopácsi Tangazdaság és Ifjúsági Központban. A résztvevőket Csapó Nándor, a pedagógus 

fórum elnöke köszöntötte, bátorítva őket a szereplésre. A megnyitón elhangzott, a szemle 

legfontosabb célkitűzése, hogy az anyanyelvápolásban részt vevő tanulók megismerjék 

egymást, barátkozzanak, illetve hogy a diákokkal foglalkozó tanárok betekintést nyerhessenek 

egymás tevékenységébe. 

 

Eszék: szakemberek, tudományos kutatók beszéltek a reneszánszról és a 

reformációról 
2025. május 29. – Képes Újság 

Május 19-én az eszéki J. J. Strossmayer Egyetem Bölcsészettudományi Karának az egyik 

termében került sor a Reneszánsz kultúra és reformáció Magyarországon és Horvátországban 

a XV. és XVI. században című kerekasztal-beszélgetésre Magyarország eszéki főkonzulátusa, 

az egyetem Történelem Tanszéke, valamint Horvát Nyelv és Irodalom Tanszéke közös 

szervezésében. A rendezvényt angol nyelven tartották, kiemelt célja pedig a korszak 

interdiszciplináris és nemzetközi megközelítése volt – történelmi, irodalmi és 

művelődéstörténeti szempontból. A programot dr. sc. Domagoj Tomas, a Történelem Tanszék 

vezetője és Magdó János eszéki magyar főkonzul nyitotta meg. A beszélgetés moderátora dr. 

sc. Stanko Andrić, a Horvát Történeti Intézet munkatársa volt, aki egyúttal az esemény 

témájának egyik kezdeményezője is. 
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. május 30. 

A magyar kultúrát és a nyelvet népszerűsítették 
2025. május 29. – Képes Újság 

A Belovári Magyarok Közösségének tagjai és gyermekcsoportja is részt vett a Petar Preradović 

Közkönyvtár által szervezett Egy hazámról szóló történetet mesélek (Pričam priču iz moje 

zemlje) című programban, amelyet az anyanyelv nemzetközi napja alkalmából tartottak. Az 

esemény során Sabolović Nika, a közösség gyermekcsoportjának tagja magyar nyelven olvasott 

fel egy mesét, ezzel is hozzájárulva a magyar kultúra és nyelv bemutatásához. Farkas Anita, a 

Belovári Magyarok Közösségének elnöke szintén jelen volt az eseményen, ahol a magyar 

kultúra jellemzőiről beszélt, és néhány magyar szót is megtanított a résztvevőknek. Az 

eseményen részt vevő diákok számos, számukra érdekességet jelentő dolgot is tanultak, 

például azt, hogy a magyar ábécé 44 betűből áll, vagy hogy a Rubik-kocka magyar találmány, 

de azt is, hogy Budapest Pest, Buda és Óbuda egyesítéséből jött létre. 

 
 

Elektronikus sajtó 

 
Határok nélkül 

2025. május 29. – Kossuth Rádió 

 

A temesvári Közéleti kávéház májusi vendége Szilágyi Mátyás, a Magyar Külügyi Intézet vezető 

kutatója volt, aki korábban külügyi szolgálatot teljesített Bukarestben, Kolozsváron, 

Beregszászban és Chisinau-ban is. A kávéházi beszélgetésben szó esett Temesvárról, a Kárpát-

medencei magyarság helyzetéről csakúgy, mint a geopolitikai fejleményekről, vagy a romániai 

folyamatokról. 

 

A notesz titka, avagy mit árul el egy családról, a 20 század sorsfordító eseményeiről egy 

nevelőnő élete. Dr. Pongrácz Éva, a pozsonyi Közgazdaságtudományi Egyetem docense 

könyvben írta meg a történetet. Vele beszélgetett Haják Szabó Mária a Csemadok pozsonyi 

székházában tartott könyvbemutató után. 

 

A 200 éves Magyar Tudományos Akadémián, az Ungvári Nemzeti Egyetem Magyar Filológiai 

tanszékének bemutatkozásakor Horváth Júlia Borbála a Magyar Írószövetség Szociográfiai 

Szakosztályának vezetője, a Kárpát-medence felfedezése című sorozat programvezetője is 

résztvevője volt annak a könyvbemutatónak, amelyen a Béke és háború – Szociográfiai írások 

Kárpátalja jelenlegi helyzetéről című kötetről beszélgettek a szerzők. A kerekasztal-beszélgetés 

után kértük mikrofon elé Horváth Júlia Borbálát. 
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Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2025. május 30. 

A Magyar Sportújságírók Szövetségének kétnapos kongresszusát most, először tartották 

külhonban. Dunaszerdahelyre, a DAC labdarúgó csapatának legendássá vált stadionjába nagy 

számban érkeztek anyaországi és külhoni szakemberek. A háború kitörése óta érvényben lévő 

szigorú határátlépési szabályok miatt Kárpátaljáról csak kevesen vehettek részt a 

kongresszuson. 

 

Szent Orbán pápát a szőlő, a szőlőművelők, kádárok, kocsmárosok védőszentjét, a római 

katolikus egyház és a keleti ortodox egyház egyaránt tiszteli. Ünnepéhez, május 25-éhez 

igazodva rendezik a borlovagrendek különböző eseményeit. A horgosi Szent Orbán 

Borlovagrend is ekkor tartotta bormustrájának eredményhirdetését, és ekkor avatták fel az új 

borlovagokat is. A horgosi származású Bacskulin Katának és párjának, Lukács Attilának a 

példájából az szűrhető le, hogy a borászat iránti szeretet öröklődik, de ugyanakkor ragályos is 

lehet. 

 

Kezdődnek a fogarasi Magyar Napok. Az erdélyi kisvárosban Lórántffy Zsuzsanna egykori 

gyülekezete ma is megtesz mindent azért, hogy a maroknyi magyarság őrizhesse hitét és 

magyarságát. A szervezésből is kiveszi részét, hogy a péntektől vasárnapig tartó Magyar Napok 

programja erőt és feltöltődést adjon a helyi magyarságnak. Ambrus Mózessel, a fogarasi 

református gyülekezet lelkészével beszélgetett munkatársunk. 


